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Door Sylvia van Oevelen

Interview met Joery Matthys
Interview

Joery Matthys is universitair docent bij het Instituut Bestuurskunde en 
is onder andere gelieerd aan het Institute for Security and Global Af-
fairs. Wij stelden hem een aantal vragen over zijn onderzoeksproject 
rond regulering van kwaliteit binnen de private veiligheidssector, uitge-
voerd bij de Federale Overheidsdienst Binnenlandse Zaken in België.

Er is een steeds grotere vraag naar private services in de 
veiligheidssector. Hoe verklaart u deze tendens?
Dit is een opmars die al vanaf de jaren 80 bezig is. 
Zelfs voordat men maatschappelijke problemen meer 
en meer in het kader van veiligheid ging omschrij-
ven, de zogenaamde verveiliging, zag je al dat een deel 
van de private sector rond het aanbieden van veilig-
heid zich als een dienst aan het ontwikkelen was. De 
overheid heeft geholpen door een juridisch kader te 
creëren. Het juridische kader tot op dat moment was 
gebaseerd op milities en dus niet van toepassing en 
zeer onvolledig. Daarnaast werd gesteld dat een meer 
toepasselijk juridisch kader tevens een basis van kwa-
liteit binnen de sector moest nastreven.

Op welke manieren kunnen private organisaties be-
trokken worden bij het uitoefenen van veiligheidsta-
ken die traditioneel als een kerntaak van de overheid 
worden gezien?
Dat kan op vele manieren. Je ziet bijvoorbeeld dat er 
op het vlak van cybersecurity meer en meer interac-
ties ontstaan tussen de overheid en private actoren die 
geen deel uitmaken van de klassieke private beveili-
gingssector. Deze samenwerking is gebaseerd op het 
maken van goede afspraken. Er kan structurele sa-
menwerking ontstaan op zowel lokaal als centraal ni-
veau, waarbij private bedrijven worden ingeschakeld 
om taken die klassiek door bijvoorbeeld de politie 
zouden worden uitgevoerd over te nemen. Zo wor-
den er onder andere contracten afgesloten met private 
bedrijven voor het transport van personen die gear-
resteerd zijn. Vaak is er sprake van een verlichting van 
een ondersteunende taak die oorspronkelijk door de 
overheidsorganisatie uitgevoerd werd. 

Wat is uw standpunt inzake private versus publieke be-
veiliging en hoe ziet u de toekomst van de veiligheids-
sector?
Het is een tendens die niet zomaar omgekeerd kan 
worden. Ik denk dat er zeker mogelijkheden zijn voor

samenwerking tussen de private en publieke sector 
die er uiteindelijk voor kunnen zorgen dat de veilig-
heid beter gegarandeerd kan worden, en daar gaat het 
uiteindelijk over.

Hoe denkt u dat het beste om kan worden gegaan met 
problemen die opkomen door deze trend, zoals proble-
men omtrent verantwoording?
De overheid moet tot op zekere hoogte een aantal 
verantwoordingsmechanismen naar voren kunnen 
schuiven tegenover veiligheidsbedrijven. Publiek-
private interactie moet binnen bepaalde juridische 
kaders gebeuren en dit gaat ook gepaard met contrac-
tuele verplichtingen. Dan is het vooral belangrijk dat 
een contract niet alleen wordt opgesteld, maar dat het 
ook  wordt gemonitord. In landen zoals Nederland is 
dit in mindere mate problematisch, maar dan heb ik 
het bijvoorbeeld over private militaire bedrijven in 
Irak en Afghanistan. Daar is het voorgekomen dat 
er contracten opgesteld zijn, maar dat de contracten 
niet nageleefd werden. Zo zag je dat de Amerikaanse 
overheid vooral nadien heeft geëvalueerd. Maar ver-
antwoording hoeft niet steeds binnen de overheid 
gezocht worden. Net zoals andere private bedrijven, 
moeten veiligheidsbedrijven een reputatie hoog hou-
den om klanten te kunnen werven, en is er een ge-
zonde dosis scepsis tegenover hun activiteiten. De 
media heeft op die manier ook een belangrijke rol te 
spelen. Zo wordt niet alleen verantwoording afgelegd 
tegenover de overheid, maar tegenover de burger in 
het algemeen.
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